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گزارش

رویترز و ساینس دیلی از عواقب محیط زیستی و 
آلودگی آب با انفجار نفتکش ایرانی خبر دادند

سانچی؛ بدترین فاجعه نفتی 
دهه های اخیر

خبرآنلاین| در پی بدترین فاجعه نفتی طی 
دهه های اخیر مواد نفتی تا فاصله 10مایلی در 

دریای چین نشت کرده اند.
رویترز در گزارشی به حادثه سوختن و غرق 
شــدن آتش ســوزی نفتکش ایرانی سانچی 
پرداخته و این اتفاق را بدترین فاجعه نفتی طی 

دهه های اخیر خطاب کرده است.
بعد از  ســال 1991 که حادثه انفجار کشتی 
ای بی تی سامر در ســواحل آنگولا باعث نشت 
260 هزار تن نفت در ســطح آب شد، سوختن 
و غرق شدن نفتکش ایرانی سانچی بزرگترین 
فاجعه در زمینه نفتی طی این سال ها محسوب 

می شود.
صبح روز دوشــنبه بنا بر اعلام گارد ساحلی 
ژاپن هچنان دود ســیاه رنگــی از محل غرق 
شدن کشتی زبانه می کشد. این در حالیست که 
ژاپنی ها دو قایق نجات و یک هواپیما به منطقه 
اعزام کرده اند تا عملیات جســت وجوی خدمه 

کشتی سانچی همچنان ادامه داشته باشد.
در کنار همه این مسائل اما صحبت از فاجعه 
زیســت محیطی بر اثر وقوع چنین حادثه ای 
طرف دیگر ماجرا قرار دارد. کارشناسان نگرانی 
خود را این طور مطرح می کنند که غرق شــدن 
نفتکش ســانچی صدمه به مراتب بیشتری به 
محیط زیســت آبی می زند تا سوختن میعانات 
نفتی. چرا که براســاس نظر آنها با غرق شــدن 
نفتکش، نشــت باقیمانــده میعانــات گازی، 
سوخت بنزین )سوخت بانکر( و حتی سوخت 
نفتی سنگینی )مازوت( که موتورهای کشتی را 
تغذیه می کند، آلودگی آب های اطراف را منجر 

می شود.
ســوخت  بانکر به عنوان آلوده ترین سوخت 
نفتی شــناخته می شــود که در صورت نشت 
کردن بسیار سمی است هر چند کمتر قابلیت 
انفجار را دارد. در عین حال میعانات گازی برای 

موجودات دریایی سمی محسوب می شوند.
ریک استاینر، دانشمند دریایی ایالات متحده 
می گوید: »این آلودگی های ناشــی از میعانات 
نفتی در آب نشت می کنند و بدون این که دیده 

شوند در سطح آب می مانند.«
این دانشمند آمریکایی این طور ادامه می دهد: 
»با وجــود آلودگی های موجــود، دریای چین 
به واســطه غنی بودن در اکوسیستم دریایی با 
نهنگ ها، ماهی ها، پرندگان دریایی و خوک های 
دریایی مشهور است. با این حال که سوخت های 
روغنی مانند نفت ســیاه حجم کمتری دارند و 
به همین دلیل راحت تر می توان آنها را از سطح 
آب جمع کرد اما باز هم حتی کمترین حجم ها 
می تواند به زندگی موجــودات دریایی صدمه 

بزند.«
نفتکش ســانچی اما با 136 هــزار تن یعنی 
چیزی حدود یک میلیون بشکه میعانات گازی، 
نفت خام فوق العاده سبک و قابل اشتعال آتش 

گرفت و غرق شد. 
ایسنا هم به نقل از ســاینس دیلی نوشته که 
برخی از کارشناســان در مطالعــات اخیر ادعا 
کردند که آب آلوده شــده بر اثر نشتی نفت از 
کشتی سانچی احتمالا حداقل در مدت سه ماه 
به خشکی می رسد و درصورتی که این اتفاق رخ 
دهد سواحل کره محتمل ترین موقعیت خواهد 

بود.
اما با وجود این پیش بینی همچنان وضع نفت 
نشت پیدا کرده نامشخص است و احتمال دارد 
سوخته شود، تبخیر شود یا در سطح اقیانوس 
پخش شده و محیط زیست را برای مدت زمان 

طولانی آلوده کند.
بر اســاس شبیه ســازی های فــوری مدل 
اقیانوسی توسط کارشناسان و دانشمندان مرکز 
ملی اقیانوس شناســی در انگلیس و دانشــگاه 
»ســاوث  همپتون« ارزیابی تأثیرات احتمالی 
گردش  اقیانوســی در گســترش و انتشار مواد 

آلاینده در این حادثه انجام شده است.
ایــن شبیه ســازی ها بــا کمک یــک مدل 
کامپیوتریِ گردش جهانی اقیانوسی و با وضوح 

بالا موسوم به NEMO صورت گرفته است.
حادثه نفتکش سانچی در مرز بین دو دریای 
زرد و چین شــرقی رخ داده کــه منطقه ای با 
جریان های دریایی سطحی بسیار متغیر، قوی 

و پیچیده است.
دکتر »کاتیا پوپووا« محقق ارشد این مطالعه 
از مرکز ملی اقیانوس شناسی در انگلیس گفت: 
»لکه های نفتی تأثیرات مخربی بر محیط زیست 
دریایی و مناطــق ســاحلی دارد. جریان های 
شدید اقیانوسی به این مفهوم است که لکه های 
نفتی به نســبت می توانند با ســرعت زیاد در 
یک مســافت قابل توجه پخش شوند. بنابراین، 
شناخت جریان های اقیانوسی و مقیاس زمانی 
که مــواد آلاینــده در اقیانوس هــا در حوادث 
دریایی به خصوص در مواقع نشــت مواد نفت 

منتشر می شوند، حیاتی است.«

خبر

معاون وزیر ورزش و جوانان جزییات وام 
۱۵میلیونی ازدواج را اعلام کرد

پرداخت وام ازدواج به بیش از 
یک میلیون زوج جوان در  سال ۹۶

ایســنا| معاون ســاماندهی امور جوانان 
وزارت ورزش و جوانــان با تشــریح جزییات 
پرداخت وام 1۵میلیونی ازدواج از  سال آینده، 
از پرداخــت وام به بیــش از یک میلیون زوج 

جوان در  سال 96 خبر داد.
محمدمهدی تندگویان در پاســخ به این که 
اعتبار مورد نیــاز برای پرداخــت وام ازدواج 
1۵میلیونی در بودجه 97 تخصیص داده شده 
است، گفت: »پیشــنهاد افزایش وام ازدواج از 
10 به 1۵ میلیون تومان برای اولین بار توسط 
مجلس شورای اسلامی مطرح شد و سپس با 
دســتور رئیس جمهوری و بعد از بررسی های 
شــورای پول و اعتبار بانک مرکزی به تصویب 
رســید، بنابراین به نظر می رســد همزمان با 
این تصمیم محــل پرداخت آن نیز توســط 
دســتگاه های مسئول مشــخص شده است و 
بانک ها با استفاده از این بودجه وام را پرداخت 

خواهند کرد.«
او ادامــه داد: »در  ســال 96 بــه حــدود 
یک میلیون جوان وام ازدواج پرداخت شــده  
اســت. درحال حاضر وام ازدواج در کمترین 
زمان ممکــن پرداخت می شــود و زوج های 
زیادی در صف انتظار قــرار ندارند؛ به همین 
دلیل نمی توان رقم دقیقی را برای پیش بینی 
تعداد وام های  سال آینده اعلام کرد. بنابراین 
براســاس تعداد ازدواج های  ســال آینده، وام 
ازدواج نیز به روز و بــا کمترین زمان پرداخت 

خواهد شد.« 
تندگویان حداکثر زمان انتظار زوج هایی که 
برای دریافت وام ثبت نــام کرده اند را بین یک 
هفته تا 10روز اعلام کــرد و گفت: »پرداخت 
وام ازدواج 1۵ میلیون تومانی در بودجه  ســال 
97 پیش بینی شــده و به زوج هایی که  ســال 
آینده درخواست وام ازدواج بدهند، پرداخت 
خواهد شد. همچنین درصورتی که افرادی در 
صف انتظار دریافت وام باشند و زمان دریافت 
وام شان با پرداخت رقم 1۵میلیونی وام همراه 
باشد، براساس دســتورالعمل بانک مرکزی، 

برایشان تصمیم گیری می شود.« 
معاون ســاماندهی امور جوانــان در ادامه 
گفت: »زمانی که وام از 3 میلیون به 10 میلیون 
تومان افزایــش یافت، تعــدادی از زوج های 
جوان در صف انتظار دریافــت این وام بودند، 
اما براساس دستور العمل بانک مرکزی به این 
جوانان وام 10 میلیون تومانی پرداخت شد.« 

تندگویان همچنین شــرایط پرداخت وام 
ازدواج را براســاس دســتورالعمل، ضوابط و 
مراحل  ســال گذشــته اعلام کرد: »این وام 
به طور یکســان در سراســر کشــور پرداخت 
می شــود. همچنین به علت پرداخت ســریع 
وام و نبود لیســت انتظار، اولویت خاصی برای 
پرداخت آن به زوجین منظور نشــده است و 
همه زوج هــای جوان کشــور می توانند از آن 

بهره مند شوند.« 
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شهروند| ایده دریافت عوارض از خودروها اگرچه 
در مدیریت شهري گذشته هم مطرح بود اما احتمالا 
نخستین قدم ها براي آن در بدنه جدید مدیریتي شهر 
تهران برداشته خواهد شد. حالا جز آن خبرهایي که 
درباره اعمال مالیات و عــوارض ورود به محدوده هاي 
طرح ترافیک اســت، معاون فني و عمراني شهرداري 
تهــران از برنامه هاي جدید شــهرداري تهــران در 
این باره خبر می دهد و اینکه احتمالا این طرح ها براي 
بزرگراه هاي جدید اعمال خواهد شد. پیروز حناچي که 
تا پیش از این معاون معماري و شهرسازي وزارت راه و 
شهرسازي و دبیر شوراي عالي معماري و شهرسازي 
کشور بود، در کسوت یکي از معاونان محمدعلي نجفي، 
از احتمال واگذاري بزرگراه ها به بخش خصوصي خبر 
داده است. او دیروز در نشســت خبری اش دراین باره 
گفت: »این موضوع در بســیاری از کشــورهای دنیا 
مرسوم است و خودروها برای عبور از بزرگراه ها عوارض 
پرداخت می کنند و این می تواند در شهر تهران مورد 
توجه قرار بگیرد. ما بسیاری از پروژه ها را می توانیم با 
سرعت بیشــتری احداث و درنهایت به بهره برداری 
برسانیم. نمونه بارز در این زمینه اتوبان پردیس است که 
کار قابل قبولی انجام شده است و هم اینک درآمدزایی 
دارد.« او البته این را گفت که درحال حاضر برنامه ای 
برای گرفتن عوارض از بزرگراه های ساخته شده وجود 
ندارد ولی قطعا در صورت احداث بزرگراه های جدید 
دریافت عوارض در دستور کار قرار خواهد گرفت: »ما 
ناچاریم حتی خیلی کم به این سمت حرکت کنیم، با 
این روش، مکانیزم تأمین منابع مالی در شهر متفاوت 
می شــود. با این روش، مسئولان شــهرداری دیگر 
گزارش نمی دهنــد پروژه ای به دلیل مســائل مالی 

متوقف شده است.«
پیروز حناچي در پاسخ به این سوال که از چه زمانی 
بحث فروش بزرگراه های تهران به بخش خصوصی و 
گرفتن عوارض از خودروها انجام می شود هم توضیح 
داد: »در ایــن تصمیم گیری باید با ســایر بخش ها 
هماهنگ شــود و مســأله را باید به دو گروه تفکیک 
کرد؛ یک گــروه بزرگراه های موجود در شــهر تهران 
است و گروه دوم، بزرگراه هایی مانند شهید شوشتری 
اســت که درحال احداث اســت، درباره گروه دوم، به 
این سمت می رویم ولی درباره گروه اول بزرگراه های 
موجود در تهران، باید مقدمات این کار فراهم شــود. 
بنابراین تلاش می کنیم در آینده نزدیک بزرگراه هایی 
که ساخته می شوند رقمی را از خودروها دریافت کنند.« 
گرفتن عوارض بزرگراهي یکي از شیوه هاي درآمدزایي 
قابل قبول در کشورهاي مختلف دنیا ازجمله ایتالیا و 
آلمان است که به شیوه هاي مختلف از مردم دریافت 
مي شود و درواقع جزو مهمترین منابع پایدار شهري 
اســت. احمد دنیامالي یا ابوالفضــل قناعتي ازجمله 
اعضایي بودند که در شــوراي چهارم هراز چندگاهي 
این ایده را مطرح مي کردند اما هیچ گاه به آن عمل نشد 
حالا اما شــهرداري تهران حتي اگر نخواهد، به دلیل 
نبود منابع مالي ناچار است که ایده جهاني را اجرا کند 
و البته در این راه مشکلات و مخالفت هاي زیادي را هم 

دارد. 
در هفته هاي گذشته هم البته طرح دریافت عوارض 
از مالیات و عوارض ورود به محدوده هاي طرح ترافیک 
با هدف کاهش ترافیک از سوي معاونت حمل ونقل و 
ترافیک شهرداري تهران مطرح شد و اعضاي شوراي 
شــهر تهران هم در جلســه روز یکشــنبه خود یک 
فوریت لایحه تعیین نرخ عوارض تردد وســایل نقلیه 
در طرح ترافیکی جدید را تصویب کردند. محســن 
پورسید آقایي، معاون حمل ونقل ترافیک شهرداري 
تهران در توضیحات خود گفت که این طرح بخشــی 
از برنامه های جامع شهرداری برای کاهش آلودگی و 
توسعه حمل ونقل عمومی است و گزارش اقدامات هر 
مورد جداگانه به استحضار اعضای محترم شورا خواهد 

رسید. 
طرح هاي جدید شــهرداري تهران براي رساندن 
تهران به شــهري گران اما قابل زندگي است که البته 
هنوز پختگي و انســجام لازم را نــدارد و این حرفي 
است که حســین ایماني جاجرمي، کارشناس حوزه 
شهري هم به آن اعتقاد دارد. او در این باره به »شهروند« 
می گوید: »مثل همه جــاي دنیا در ایــران هم باید 
هزینه هاي شــهر از طریق عوارض و پرداخت هزینه 
خدمات مختلف تامین شود و ما هم مجبوریم از این 
قاعده تبعیت کنیم اما مطلب دیگر عدالت اجتماعي، 
شفافیت و بهینه بودن خدمات و هزینه هایي است که 
گرفته مي شود.« جاجرمي درباره هزینه هایي حرف 
زد که براي ساخت بزرگراه ها مي شود، همه مردم پول 
آن را پرداخت مي کنند اما عده اي از آن در حمل ونقل 
خصوصي استفاده مي کنند در حالي که این، از عدالت 
به دور است: »در عمده کشورهاي توسعه یافته و برخي 
کشور هاي درحال توســعه مثل مالزي خودروها باید 
براي عبور از بزرگراه ها هزینــه اي پرداخت کنند.« او 
معتقد است که الان دوره اي که خودروها را براي راحتي 
استفاده مي کردند تمام شده است حالا دیگر خودرو 
وسیله اي خطرناک و مزاحمي است که هرکسي از آن 
استفاد مي کند باید هزینه هاي جانبي آن را جز بنزین 
و استهلاک پرداخت کند: »مدیریت شهري باید هزینه 
استفاده از خودرو را افزایش دهد و تا همین حالا هم اگر 

طرح هاي اینچنیني اجرا نشده بي مبالاتي شده است.
بالابردن هزینه خودروهاي آلاینده تمایل به آن را کم 
مي کند و اتفاقا ابزار خوبي براي مدیران شهري است تا 
رفتار ترافیکي اصلاح شود.« به گفته ایماني جاجرمي 
تنها هدف این طرح ها تامین مالي شهرداري نیست 
بلکه شــما مي توانید در حوزه محیط زیست، میراث 
فرهنگي و زیبایي شناســي شــهري هم از این گونه 
طرح ها اســتفاده کنید: »شــهردار گذشته به قدري 
درحال شهرفروشــي بود که روش هــاي اینچنیني 
را فراموش کــرد. دریافت مالیات و عــوارض فقط در 
حوزه بزرگراه یا محدوده هاي ترافیکي نیســت بلکه 
درباره جاي پارک، عبور و مرور با موتور یا خودروهاي 
تک سرنشین و غیره نیز درنظر گرفته شود.« او معتقد 
اســت که بکارگیري این روش مي تواند شــهر را به 
محیطي امن براي پیاده ها تبدیل کند اما در کنار آن 
هم باید سیســتم هاي حمل ونقل عمومي گسترش 
یابد: »اجراي این طرح ها نیاز به قاعده و کار مطالعاتي 
دارد اما خیلي از طرح هایي که مطرح شــده اســت، 
پشتوانه مطالعاتي ندارد؛ ضمن اینکه ما باید در اجراي 
طرح فرآیند اجماع سازي را هم درنظر بگیریم، چون 
تمام سکان تصمیم هاي ترافیکي با شهرداري نیست. 
شــهرداري باید بــراي اجراي طرح هــاي خود تمام 
ذینفعان را اقناع و توجیــه کند.« ایماني جاجرمي به 
نقش افکار عمومي در پذیرش طرح هاي این چنیني 

اشــاره کرد که باید پیش از همه  چیز توجیه باشد و 
یکي از اســباب آن هم گسترش حمل ونقل عمومي 
ارزان و ســریع اســت. او در نقد طرح جدید ترافیکي 
شهرداري تهران هم اینطور توضیح داد که واقعیت هاي 
امروز تهران نســبت به دهه هاي 60 و ۵0 تغییر کرده 
است: »درحال حاضر ترافیک تنها مختص به مناطق 
مرکزي شهر نیست و در همه بزرگراه ها آن را مشاهده 
مي کنیم، بنابراین باید براي کل شهر تصمیم بگیرید. 
شهرداري هم باید سیاســت خود را روشن بیان کند 
که آیا مي خواهد به سمت پیاده محوري و حمل ونقل 
عمومي حرکت کند یا همان خودرومحوري را ادامه 
دهد.« این کارشناس شهري البته مثل خیلي هاي دیگر 
هم معتقد است که شهرداري براي اجراي اخذ عوارض 
و مالیات شهري دو اقدام انجام دهد؛ امکانات حمل ونقل 
عمومي و پیاده محوري را افزایش دهد و از سوي دیگر 
هم هزینه هــاي خودروهاي شــخصي را با عوارض و 
مالیات بالا ببرد: »یعني مردم حق انتخاب داشته باشند 
و بدانند که اگر از حمل ونقل عمومي اســتفاده کنند، 
راحت تر و ارزان تر به مقصد مي رسند، چون اگر این طور 
نباشــد و مالیات و عوارض افزایش یابد اما حمل ونقل 
عمومي گسترش نیابد، نارضایتي اجتماعي افزایش 

خواهد یافت.«
 از مشکلات تکمیل بزرگراه شوشتري

تا رضایت از همکاري با خاتم الانبیا
معاون فني و عمراني شــهرداري تهــران البته در 
نشســت خبري دیروز خود بحث هــاي دیگري هم 
درباره ایده تازه براي پل گیشا، همکاري قرارگاه خاتم، 
ســاخت و بزرگراه هاي نیمه کاره حــرف زد. او گفت 
که همکاران من درحال بررســی وضعیت پل گیشا 
هستند که اگر امکان پذیر باشد، بخشی از پل گیشا به 
عابرپیاده اختصاص پیدا کند و عبور سواره را در زیر پل 

داشته باشیم، البته این موضوع در حد ایده است و اگر 
امکان پذیر باشد، انجام می شود.

پیروز حناچي به احداث پل بوســتان چیتگر اشاره 
کرد: »دریاچه از طرحی که در طرح تفصیلی و جامع 
شهرداری در  ســال 72 تدوین شده، کوچکتر است و 
ما درحال بررســی این موضوع هســتیم تا با نگاهی 
همچون پل طبیعت، پل بوســتان چیتگر را به یک 
مقصد گردشــگری تبدیل کنیم.« او دربــاره 2 مانع 
اصلی احداث بزرگراه شوشتری حرف زد: »اجرای این 
پروژه با معضلات زیادی همراه بود، چراکه از مناطق 
حفاظت شده ای همچون پارک سرخه حصار، پادگان ها 
و مناطق مسکونی عبور می کند. این پروژه احتمالا از 
طرح هایی است که با سرمایه گذاری بخش خصوصی و 

اخذ عوارض برای تردد در آن انجام می شود.«
حناچی با اشــاره به بازدید هفته گذشــته خود و 
شهردار تهران از کارخانه سیمان ری اشاره کرد: »این 
کارخانه 2۵ سال اســت که متروکه شده و نگاه غالب 
در گذشــته این بود که چنین املاکی تملک شوند، 
اما درحال حاضر منابع نداریم و اگر هم داشته باشیم، 
تملک این ملک در اولویت ما نیست. تحت این شرایط 
می توانیم با استراتژی »برد- برد« با همکاری مالکان، 
شهرداری و ســرمایه گذار اتفاق خوبی را رقم بزنیم. 
پادگان ها هم از این جنس هستند. اگرچه برای انتقال 
آنها قانون وجود دارد، اما ماموریت داریم این فضا را به 
مکانی برای استفاده شهروندان تبدیل کنیم.« حناچی 
با بیان این که همچنان درحال رفع نشــت آب تونل 
توحید هستیم، گفت: »براساس بررسی ها بخشی از 
آب های این تونل آب های شرب تهران است و بخشی 
از آن هم آب های سطحی است که به دنبال منشأ آن 
هستیم تا مشــکل را رفع کنیم. همچنین به دنبال 
شکایت پیمانکار پروژه هســتیم، تونل از نظر ایمنی 
مشکلی ندارد و از لحاظ سازه 100 سال ضمانت دارد.«

او درباره شفاف سازی قراردادهای شهرداری توضیح 
داد: »70 درصد پروژه های عمرانی تحت شــرایطی 
خاص با قرارگاه خاتم الانبیا بسته شده است، این روش 
شاید در شــرایط مالی که در پیش گرفته ایم، روش 
درستی باشد. ما با قرارگاه این انعطاف پذیری را داریم 
که می توانیم بگوییم برخی از قراردادها را متوقف کند 
یا آنها را در اولویت های بعدی قرار دهد، اما نمی توان با 
بخش خصوصی این انعطاف را داشت. درصورتی که 
بتوان با بخش خصوصی این انعطاف را داشت، حتما 
به این سمت خواهیم رفت. ما در زمان زلزله نیازمند 
سطوح عظیمی هستیم که در شرایط زلزله پاسخگوی 
مردم باشد و آنها بتوانند در زمان بحران به این مکان 
پناه ببرند. اگر در نقطه صفر بــودم، اجازه نمی دادم 2 
اتوبان متقاطع از میان پــادگان جی عبور کند؛ برای 
از بین بردن این نقاط پررنگ تهران درحال پیشرفت 

هستیم.« 

معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران از احتمال واگذاری تعدادی از بزرگراه های تهران به بخش خصوصی خبر داد

ورود پولی به بزرگراه های تهران
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  مدیریت شهري باید حمل و نقل عمومي را افزایش دهد و بعد عوارض استفاده از خودرو بگیرد

خبر

  ایلنــا| مدیرکل دفتــر پیش دبســتانی وزارت 
آموزش وپرورش با اشاره به اسناد تحولی و بالادستی 
در آموزش وپرورش از ســاماندهی نیروی انســانی و 
بازنگری در صلاحیت مربیان پیش دبستانی خبر داد. 
رخســاره فضلی در این باره گفت: »با توجه به این که 
در این مقطع انتظارات بالاســت، درصدد هســتیم 
که بتوانیم ســاماندهی در ارتباط با نیروی انســانی 
انجام دهیم که در این رابطه گام های اولیه برداشــته 
شده اســت.«  مدیرکل دفتر پیش دبســتانی وزارت 
آموزش وپــرورش با اعــلام این که امســال تاکنون 
9۵1 هزار نوآموزِ ثبت نام شده در سامانه اسناد داریم، 
ادامــه داد: »نزدیک به 207 هزار نوآمــوز در مناطق 
محروم با حمایت دولت جذب شدند که عمدتا مناطق 
دارای ضریب محرومیت، دوزبانه، مرزی و عشــایری 
هســتند که در واقع مناطقِ مورد حمایــت دولت از 
آموزش وپرورش پیش دبستان اســت.«  او ادامه داد: 
»قبلا به ایــن دلیل که تعداد پایگاه ها در شــهرهای 
مراکز اســتان وجود داشت، سنجش صلاحیت برای 
تعداد کمتری از نوآموزان صورت می گرفت، اما امسال 
حدود ۴۴0 پایگاه برای پیش دبســتانی ایجاد کردیم 
و نیمی از بچه ها در آن شرکت داده شدند.«  فضلی با 

بیان این که برنامه ویژه ای برای کودکان دیرآموز داریم، 
گفت: »برای تمامی کودکان دیرآموز قرار است برنامه 
مداخله ای داشته باشیم. وقتی بچه ها با شرایط برابر به 
مقطع ابتدایی ورود می کنند، اگر چون از نظر هوشی 
پایین تر و بین 70 تا ۸۴ هستند و نیاز به تکرار، آموزش 
جبرانی و مهارت هایی دارند، از   همان ابتدا بی عدالتی 
آغاز می شــود. به همین دلیل به منظور اجرای طرح 
کیفیت بخشی و توسعه عدالت آموزشی این مداخله 
را انجــام می دهیم.«  مدیرکل دفتر پیش دبســتانی 
وزارت آموزش وپرورش در ادامه به آمار جذب کودکان 
پیش دبســتانی اشــاره کرد و گفت: »در حال  حاضر 
70 درصد بچه هایی که باید در مقطع پیش دبســتان 
تحصیل کنند، در کلاس حاضرنــد.«  او همچنین از 
افزایش نرخ پوشش روستایی در حوزه پیش دبستانی 
از 19 درصد به ۴7 درصد در ۴ سال دولت یازدهم خبر 
داد و درباره محتوای آموزشــی مراکز پیش دبستانی 
گفت: »آموزش در مراکز پیش دبســتانی یک راهنما 
دارد که مصوب شــورای عالی آموزش وپرورش است 
و غیرمتمرکز است. شــرط تدریس محتوایی در این 
مراکز، منــوط به اخذ تأییدیه از ســازمان پژوهش و 

برنامه ریزی است.«

مدیر کل دفتر پیش دبستانی وزارت آموزش وپرورش: 

صلاحیتمربیانپیشدبستانی
برایتدریسبازنگریمیشود
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